
AZONNALI KÉRDÉS DR. SUCHMAN TAMÁS TÁRCA NÉLKÜLI MINISZTERHEZ - "A 

KÖLTSÉGVETÉS BIZTONSÁGA" TÁRGYÁBAN – 1995. NOVEMBER 28. 

DR. KÖVÉR LÁSZLÓ (Fidesz): Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Miniszter Úr! Tegnap a 

napirend előtti vitában Szekeres Imre frakcióvezető úr a tőle megszokott, valószínűleg 

szellemesnek is szánt ékesszólásával szállt vitába az ellenzéki képviselőkkel, akik a koalíciós 

és kormányzati zűrzavar létére és ennek veszélyeire próbálták meg felhívni az önök figyelmét. 

Ha jól értettük, amit Szekeres úr mondani próbált, akkor azt állította, hogy a koalíció szilárd, a 

kormány szintúgy, az ellenzék állításaival szemben; az MSZP kongresszusi küldöttei, a 

kormány tagjai egymás, illetve mindösszesen Bokros Lajos pénzügyminiszter úr nyakába 

omoltak az egyetértés jeleként. Noha ennek az idillnek kissé ellentmondani látszik a távozó 

kultuszminiszter úr és a miniszterelnök úr egymást vádoló nyilatkozatsora, azonban ennek az 

elmúlt másféléves kormányzati tapasztalatok alapján, az önök által folytatott gyakorlat alapján 

valóban nem kéne különösebb jelentőséget tulajdonítanunk.  

Azonban kissé meghökkentünk akkor, amikor kezünkbe került az Új Magyarország és a Napi 

Gazdaság november 25-ei száma, amelyekben önnel készült egy interjú, amelynek a 

főcímeként - legalábbis az Új Magyarországban főcímként - a következő mondat szerepel: 

"Az SZDSZ szabotálhatja a privatizáció menetét". Ebben az interjúban ön a következőket 

mondja: "Tisztában vagyok azzal, hogy a tevékenységemet számos helyről bírálat éri, főként a 

koalíciós partner részéről. Sőt néhány hír szerint szabotálják vagy megpróbálják szabotálni, 

hogy az idei privatizációs bevétel sikerüljön." 

Tisztelt Miniszter Úr! Az ön szavai olyan súlyosak, hogy akár a koalíciós partner iránti 

közismert rokonszenvének pillanatnyi kisüléseként értelmezhetnénk... (Derültség.).., amely 

nyilvánvalóan megzavarta pillanatnyi józan ítélőképességét. Akiket azonban a balsors egyszer 

már az SZDSZ-szel mint együttműködő partnert összehozott, azok számára az ön kijelentése 

nem eleve elképzelhetetlen.  

Ezért tehát, tisztelt miniszter úr, kérjük, tájékoztasson bennünket, illetve a közvéleményt 

arról, hogy mely hírekre, illetve tényekre alapozva vádolta meg ön a szabaddemokratákat a 

magánosítás szabotálásával, milyen lépéseket tett ön, illetve javasolt... (Az elnök pohara 

megkocogtatásával jelzi a felszólalási idő leteltét.)... a kormány számára, hogy leleplezze és 

ártalmatlanná tegye a sötétben bujkáló szabotőröket... (Derültség.).., és hogyan érinti ez a 

költségvetés biztonságát. Köszönöm szépen. (Taps a jobb oldalon.) 

ELNÖK: Dr. Suchman Tamás miniszter úr válaszol. 

DR. SUCHMAN TAMÁS tárca nélküli miniszter: Elnök Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő 

Úr! Amit elmondott, az majdnem így van. Annyi a különbség, hogy elismertem, hogy 

számtalan kritika ér, és soha nem fogom megtenni, hogy nem ismerem el a koalíciós partner 

részéről is. De lehet-e szabotálni a privatizációt? - és tovább mondtam, hogy szerintem ebben 

a parlamentben és a koalícióban is minden pártnak az az érdeke, hogy a privatizáció ebben az 

évben sikeres legyen. Így hát az ott elhangzott mondatokat cáfolom azzal, hogy még egyszer 

idézem: de lehet-e szabotálni a bírálatok ellenére? 

A kérdésének a lényegi részére pedig annyit tudok mondani, hogy a privatizációs folyamatok 

hat-héthónapos előkészület alapján, jogszabályok, törvények és rendeletek módosításával 

tervszerűen folynak, és az újságokból ön is értesülhetett, hogy mely tranzakciók vannak 



folyamatban. Ami biztosnak tűnik: az energiaszektorból a gáz-, illetve a villamos erőművekre 

beadott pályázatok egy része ebben az évben el lesz bírálva.  

Azzal a bevétellel, amit ebben az évben már elértünk, a költségvetési bevételek teljesülnek, 

illetve a jövő évre tervezett 108 milliárdos privatizációs költségvetési bevétel is teljesülhet. 

Köszönöm szépen. (Taps a bal oldalon.) 

ELNÖK: Köszönöm szépen. Viszontválaszra megadom a szót Kövér László képviselő úrnak. 

DR. KÖVÉR LÁSZLÓ (Fidesz): Tisztelt Miniszter Úr! Ön valójában csak a harmadik 

kérdésemre válaszolt - az előző kettő összefüggésében tulajdonképpen arra sem. Ugyanis 

önnek vagy vannak információk a birtokában arról, hogy ilyen szabotázs folyik a koalíciós 

partner részéről - akkor azt gondolom, kötelessége ezt a közvélemény elé tárni -, vagy pedig 

semmiféle ilyen információ nincs valójában az ön birtokában - akkor pedig felhívom a tisztelt 

figyelmét arra, hogy az ilyen súlyú kijelentéseknek konzekvenciái vannak. Nemcsak a 

tetteknek, hanem a szavaknak is van súlya, és érvényesül a megmaradás törvénye. Jelentős 

mértékben alkalmas az ország jó hírének csorbítására az, hogyha az egyik koalíciós párt 

minisztere a másik koalíciós partnerről ilyen súlyú vádat tesz közzé a nyilvánosságban.  

Úgyhogy arra kérem tisztelt miniszter urat és a kormányt, a koalíciós partnereket, mérlegeljék 

azt, hogy amikor hasonló módon bánnak el egymással, akkor nemcsak önök alatt vágják a fát 

- ami ellen semmi kifogásunk nincsen -, hanem az ország alatt is. (Derültség. - Taps a jobb 

oldalon.) 

ELNÖK: Viszontválaszra megadom a szót a miniszter úrnak. 

DR. SUCHMAN TAMÁS tárca nélküli miniszter: Kedves Képviselő Úr! A koalíció jó híre 

érdekében elhangzott felszólalását köszönöm a koalíció nevében, és még egyszer szeretném 

mondani, hogy szó szerint idéztem, amit a szolnoki papírgyáravatáson e két újságnak vagy 

pontosabban újságírónak elmondtam. Köszönöm szépen. (Szórványos taps a bal oldalon.) 

 


